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השופר הופך את הכל לרחמים

בזוהר הקדוש שנדפס במחזורים קודם תקיעת שופר 
ואיום,  נורא  הוא  השנה  בראש  הדין  שעומק  כתוב 
השטן בא עם כל הקטרוגים והעבירות שעשו במשך 
השנה, ביום הזה הקב"ה יושב על כסא משפט והוא 
שופט את כל מעשי בני אדם, כל זה עד שנשמע קול 
יצחק  של  האיל  את  ומזכיר  מעורר  השופר  השופר, 
ומהפך את הכל למידת רחמים, זה הכח המיוחד שיש 
שכשאנחנו  כתוב  הקדוש  ובזוהר  בדין,    לזכות  לנו 
שופר  קול  כנגדו  מתעורר  כאן  בשופר  תוקעים 
למעלה וכך זוכים בדין,    ומה סוד הענין בשופר של 

מעלה ובשופר של מטה? 

שומע קול תרועת 'עמו ישראל' ברחמים
גם כתפילה,  – תקיעת שופר מוגדרת  צריך להקדים 
ולא סתם תפילה בעלמא אלא זו התפילה הכי עמוקה 
מכל התפילות, תפילה ללא מילים, תפילה שכל כולה 
זעקת הלב, 'יום תרועה יהיה לכם ומתרגמינן יום יבבא',     
הבריסקער רב מבאר שיש חילוק בין התפילה של קול 
מתפללים  שאנחנו  הרגילה  התפילה  לבין  התרועה 
היא  תפילה  שומע  ברכת  של  החתימה  השנה,  בכל 
על  דוקא  הגבלה  אין  תפילה'  שומע  ה'  אתה  'ברוך 
תפילה של ישראל, לעומת זאת בחתימה של שופרות 
בראש השנה אומרים 'ברוך אתה ה' שומע קול תרועת 
מוגבלת  הקב"ה  השמיעה של  ישראל ברחמים'  עמו 
רק לכלל ישראל,  מבאר הבריסקער רב – את המושג 
'כי ביתי בית  גם אצל אומות העולם,  תפילה מצאנו 
בית  בבנין  המלך  שלמה  העמים'  לכל  יקרא  תפילה 
נכרי  של  תפילה  שגם  באריכות  התפלל  המקדש 
תתקבל, אבל קול שופר זה תפילה שמתייחדת דוקא 
לכלל ישראל, אומות העולם מופקעים מהתפילה הזו 
של שופר, 'ה' אלוקיו עמו ותרועת מלך בו' תרועה זה 

דבר שמיוחד רק לכלל ישראל.

'אני ישנה וליבי ער זה ראש השנה'
אומרים 'אני  הקדושים  חז"ל   - דבריו  את  ונרחיב 
הדברים  את  מבאר  השנה'  ראש  זה  ער  וליבי  ישנה 
היא  אמנם  תפילה  דבש  ביערות  אייבשיץ  יהונתן  ר' 
בו  נעשית  שהיא  המעשי  הכלי  אבל  שבלב  עבודה 
הוא הדיבור שהוא חיצוני, אבל שופר זה זעקת הלב, 
זעקת  של  כח  ורק  אך  זה  חיצוני  כח  שום  בזה  אין 
הרוח והלב, ומבואר בפסוקים ובמדרשים שהנקודה 
בנקודה  זה  העולם  אומות  על  ישראל  במעלת 
הפנימית, בבעצם, יהודי גם כשהוא מלוכלך בחטאים 
זה לכלוך חיצוני אבל הנקודה הפנימית של כל יהודי 
אומות  ואצל  בקב"ה,  דבוקה  תמיד  נשארת  ויהודי 
מנותקת  תמיד  הפנימית  הנקודה  להיפך  זה  העולם 
מעשים  זה  מצוות  מקיימים  כשהם  גם  מהקדושה, 
שמורים  בפסוקים  מלא  השירים  שיר  וכל  חיצוניים, 

'אני  אומרת  ישראל  וזה מה שכנסת  הזה  הענין  את 
ישנה וליבי ער' גם כש'אני ישנה' מהמצוות במעשים 
ודבוקה  ערה  שלי  הפנימית  הנקודה  ער'  'ליבי  אבל 
'כולך  וכך גם הקב"ה אומר לכנסת ישראל  בקב"ה,  
יפה רעיתי ומום אין בך' גם כשיש לך מום זה לא 'בך' 
'אל תראוני שאני שחרחורת ששזפתני  חיצוני,   אלא 
אחרי  ישראל  כלל  על  משל  מביא  המדרש  השמש' 
האוכל  את  לו  הגישה  שהמלכה  מלך   – העגל  חטא 
בידים מפויחות והמלך כעס עליה וגירש אותה מעל 
פניו לתקופה, היתה לה שפחה כושית שאמרה אולי 
שוטה  לה  אמרו  לאשה,  אותי  ישא  המלך  עכשיו 
והיה  חיצוני  היה  הלכלוך  המלכה  אצל  שבעולם! 
אפשר לרחוץ אותו ובכל אופן המלך כעס, הוא יקח 
אותך שהגנים הפנימיים שלך הם שחורים??  כך גם 
עכשיו  אולי  העגל  חטא  אחרי  העולם  אומות  אמרו 
'אל תראוני  ישראל  כנסת  אומרת  בנו,  יבחר  הקב"ה 
שאני שחרחורת ששזפתני השמש' אצלי הלכלוך הוא 
שחור  נעשה  הוא  בפחם  שעובד  לבן  אדם  חיצוני, 
חיצונית אבל הגנים שלו נשארים גנים של אדם לבן, 
לבן  לנו  נראה  הוא  בלבן  שצבוע  סייד  כושי  לעומת 
אבל הגנים שלו הם שחורים,  זה ההבדל בין ישראל 

לאומות העולם.

קול שופר מגיע מהלב הטהור של היהודי
הסגולה  שזוהי  דבש  ביערות  יהונתן  ר'  הרב'ה  אומר 
השנה  כל  שבמשך  יהודים  יש  שופר,  של  הגדולה 
להתפלל  עומדים  וכשהם  בחטאים  מתלכלכים  הם 
באים  הם  אם  מלוכלכים,  מגיעים  הם  השנה  בראש 
להתפלל תפילה רגילה שמעורב בה כלי הדיבור שזה 
שמפריעים  מקטרגים  הרבה  עליהם  יש  חיצוני  כלי 
ומעכבים את התפילות, זה בא מגוף מלוכלך, לכן נתן 
לנו הקב"ה את 'קול השופר' שזה זעקת הלב שתמיד 
נשאר נקי, אותו לב שאף על פי שאני ישנה ליבי ער, 
הלב הער הזה תמיד נשאר נקי, מהנקודה הפנימית 
הזו מגיע קול השופר,  בספר הקדמות ושערים לבעל 
הלשם ]ש"ו פ"ט[ יש דרוש ארוך על מעלת וקדושת 
ישראל, ובתוך כל אריכות דבריו שיובאו אי"ה בהמשך 
לה'  אתם  בנים  נאמר  עליהם  בישראל  'כי  כותב  הוא 
דבוקה  מצוה  ]כל  בו  עצם  מצוה  כל  הוי  אלוקיכם 
מקרה  רק  הוא  העבירה  אבל  ישראל[,  של  באישיות 
בו, ולכך נתבטל העבירה על ידי עונש ונשאר עצמותו 
קודש לה', ובאומות העולם זה להיפך אחרי שנוטלין 

שכרם בעולם הזה נשארים דבוקים ברע'.

רב  מהבריסקער  שהבאנו  מה  את  נבין  זה  ולפי 
שהחילוק בין קול שופר לקול תפילה שתפילה שייכת 
גם באומות העולם, כי תפילה שייכת לרובד החיצוני 
יכול  העולם  אומות  של  החיצוני  והרובד  האדם  של 
להיות נקי, אבל שופר שמגיע מה'ליבי ער' מהנקודה 
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מי  וגם  ישראל,  אצל  רק  שייך  זה  שבלב  הפנימית 
הרבה  לתפילתו  ויש  מקולקלים  שלו  שהמעשים 
אומות  אצל  ואילו  נקי,  שלו  השופר  קול  מעכבים 
מקול  מופקע  נקיים  שלו  שהמעשים  מי  גם  העולם 

השופר כי הפנימיות שלהם לא נקיה.

האזינה תפילתי בלא שפתי מרמה
ראה  ולא  ביעקב  און  הביט  'לא  כתוב  בלק  בפרשת 
בו' אומר  ותרועת מלך  ה' אלוקיו עמו  עמל בישראל 
האור החיים הקדוש שהפסוק הזה מורה על הנקודה 
'לא הביט  שהזכרנו במעלת ישראל על כל האומות, 
זה  אלא  ביעקב  לא  זה  און  כשיש  גם  ביעקב'  און 
והעוונות  העמל  בישראל'  עמל  ראה  'ולא  חיצוני, 
יהודי  כי הנקודה הפנימית של כל  הם לא בישראל, 
ומביא  מאריך  והוא  החטאים,  למרות  נקיה  נשארת 
ישראל  מעלת  את  בהם  שמבואר  פסוקים  הרבה 
בנקודה הזו,    ותראו כמה הדברים מכוונים - אנחנו 
'ותרועת  מלכויות  בסדר  הזה  הפסוק  את  מזכירים 
מלך בו' ובגמרא מבואר שאפשר להזכיר את הפסוק 
שאנחנו  התרועה  מלך'  ו'תרועת  בשופרות,  גם  הזה 
תוקעים בראש השנה מורה גם את הנקודה הזו, את 
מורה  שתחילתו  פסוק  אותו  ער',  וליבי  ישנה  ה'אני 
על מעלת ישראל שהנקודה הפנימית של כל יהודי 
ממשיך  הזה  הפסוק  בקב"ה,  ודבוקה  קשורה  תמיד 
'בו'  היא  התקיעה  בו'  מלך  ותרועת  עמו  אלוקיו  'ה' 
במהות של היהודי, כי התוך של כל יהודי הוא קודש 
שליט"א  ברמן  יהודה  הגר'  לי  הראה  לה',     קדשים 
שפתי  בלא  תפילתי  'האזינה  ח[  ]ד  בר"ה  ירושלמי 
ליסוד  הירושלמי  וכוונת  שופר'  תקיעת  זה  מרמה 
הזה של היערות דבש – כל תפילה שמגיעה מאדם 
שחטא מעורב בתפילה 'שפתי מרמה' השפתים שלו 
טמאות, אבל קול שופר הוא בלא שפתי מרמה, זה 

זעקת הלב, זעקה של 'ליבי ער'.

ומתי זכו כלל ישראל לקנות את המעלה הזו?   במשך 
אבינו  שיצחק  שממתי  כתוב  וירא  בפרשת  חכמה 
מסר את עצמו בעקידה באהבה גמורה מאז יש לכלל 
ישראל את הכח המופלא הזה,   וכמה נפלא לפי זה 
זכות  את  מעורר  השופר  שקול  אומרים  שחז"ל  מה 
ה'אני  את  שהולידה  זו  היא  העקידה  יצחק,  עקידת 
ישנה וליבי ער' והקול שופר מהותו זה זעקה של 'ליבי 

ער'.

ביאור ענין שופר שך מעלה
עד כאן דיברנו במעלת השופר של מטה, אבל ראינו 
שהזוהר הקדוש כותב שכשנשמע קול שופר למטה 
מתעורר כנגדו קול שופר למעלה וזה מה שהופך את 
הכל מדין לרחמים, ומה סוד הענין בזה?   כשנתבונן 
בפסוקים של זכרונות שאנחנו אומרים בראש השנה 
נוראות  תוכחות  אחרי  כתובים  כל הפסוקים  כמעט 
ואיומות, 'ויזכור אלוקים את נח' זה אחרי החורבן של 

ואף  יעקב  בריתי  'וזכרתי את  ידי המבול,  על  העולם 
את בריתי יצחק ואף את בריתי אברהם אזכור והארץ 
הוצאתי  אשר  ראשונים  ברית  להם  'וזכרתי  אזכור' 
אחרי  כתובים  האלו  הפסוקים  מצרים'  מארץ  אותם 
המט' קללות שבפרשת בחוקותי, 'ויזכור להם בריתו 
וינחם כרוב חסדיו' כתוב בתהילים אחרי פסוקים של 
תוכחה, ועולה על כולנה הפסוק ביחזקאל סוף פט"ז 
'וזכרתי אני את בריתי אותך בימי נעורייך והקימותי לך 
ברית עולם' הפסוק הזה כתוב אחרי התוכחה הנוראה 
ביותר שיש בכל התנ"ך כמו שנראה בהמשך, ולמה 

תמיד זה כתוב אחרי תוכחה? 

ברית אבות לא תמה
תם  רבינו  של  גדול  יסוד  יש   - בזה  הענין  וביאור 
רבינו תם  היסוד הזה של  ועל  נה.  בתוספות בשבת 
כותב הלשם דרוש ארוך בדברים המלהיבים כל נפש 
במעלת כל יהודי, וכדאי לכל אחד לראות את לשונו 
של  מעלתם  היא  מה  ולדעת  ולהתעורר  הלשם  של 
ישראל ותקותם, רבינו תם מייסד ש'אף על פי שזכות 
זה  אבות  ברית  תמה',   לא  אבות  ברית  תמה  אבות 
דבר שקיבלנו בירושה, אבל ילד קטן וטיפש שמקבל 
הכסף  כל  את  מבזבז  והוא  מלייארדים  של  ירושה 
אחרי כמה שנים הוא יכנס לבנק ויגלה שהכסף נגמר, 
כך גם יתכן מצב שכלל ישראל כל כך שקוע בחטאים 
וזכות אבות תמה, אבל ברית אבות לא תמה, ברית 
זה קשר בעצם שלא תלוי במעשים, והלשם מאריך 
שכל תקות חמדת ישראל בגאולה העתידה, והתקוה 
של כל יחיד ויחיד בעולם הבא, הכל מגיע בסוף מכח 
מעמיד  הוא  במעשים,  תלויה  שאינה  הזו  הברית 
התורה  משפטי  של  מערכת  יש  מערכות,  שני  שיש 
שלא  מי  כל  כפעלו,  לאיש  לשלם  ודין  משפט  עם 
או  הבא  בעולם  מחיר  זה  על  ישלם  תשובה  עושה 
בעולם הזה, אבל אחרי שהנפש מקבלת את עונשה 
תזכה  היא  הגהינום  ידי  על  מהחטאים  ונטהרת 
במשנה  אבות,  ברית  אותה  מכח  העתידה  לגאולה 
הדיוטות  וארבעה  מלכים  שלשה  כתוב  בסנהדרין 
אחאב,  נבט,  בן  ירבעם  הבא,  לעולם  חלק  להם  אין 
מנשה, דואג, אחיתופל, גיחזי, בלעם, והגמרא מביאה 
ברייתא 'דורשי רשומות אמרו שמישראל כולם באים 
לעולם הבא שנאמר לי גלעד לי מנשה ואפרים מעוז 
יהודה מחוקקי מואב סיר רחצי' מבאר הלשם  ראשי 
שאין מחלוקת בין התנאים, אלא שמצד המעשים כל 
אותם שנמנו לא ראויים לעולם הבא, אבל אחרי כל 
היסורים כולם כולם באים לעולם הבא מכח הברית, 

'ברית אבות לא תמה'.

גם אצל השכינה יש מצב של אני ישנה וליבי ער
ישנה  'אני  של  הנהגה  שיש  שכשם  למדים  נמצאנו 
ישנה  כשאני  שגם  ישראל  כנסת  מצד  ער'  וליבי 
במעשים ליבי ער לקב"ה, כך יש גם כביכול ההנהגה 
של הקב"ה איתנו של 'אני ישנה וליבי ער', זאת אומרת 



שיעור א                                                               ראש השנה תשפ"ב                                                 | ד

חרון  יש  התורה  ומשפטי  הדין  מידת  כשמצד  שגם 
וגלויות, גם במצב  יש חורבנות  אף על כלל ישראל, 
הזה 'ליבי ער' הלב של השכינה תמיד נשאר עם חיבה 
נסתרת  בהנהגה  שזה  אלא  ישראל  לכנסת  עצומה 
כי החיצוניות היא 'אני ישנה', רק לעתיד לבוא נזכה 
לגילוי השלם של האהבה הזו מהקב"ה,  ובכל שנה 
הנסתרת  האהבה  מחדש  מתעוררת  השנה  בראש 

בלב של הקב"ה אל כלל ישראל.

תוכו רצוף אהבה
במסתרים  תשמעוה  לא  'ואם  בירמיה  בפסוק  כתוב 
תבכה נפשי מפני גוה ודמוע תדמע ותרד עיני דמעה 
יש  מקום  הקדושים  חז"ל  אומרים  ה''  נשבה עדר  כי 
יושב ובוכה על  להקב"ה ומסתרים שמו ושמה הוא 
גאותן של ישראל שנטלה מהן ונתנה לאומות העולם, 
אבל  עצומים  סודות  כאן  שיש  ודאי  כאן?  כתוב  מה 
'ישיש  של  אף  החרון  שבתוך  כאן  כתוב  בפשוטו 
החיצונית  כשההנהגה  אתכם'  להאביד  עליכם  ה' 
אז  גם  מהקב"ה,  ריחוק  שיש  נראה  ישנה'  'אני  היא 
להקב"ה  יש  'מקום  הקב"ה  של  פנימית  הנהגה  יש 
רצוף  'תוכו  תמיד  שם  ער,  ליבי  שם  שמו'  ומסתרים 
אהבה' לכלל ישראל בתוך כל החושך, בתוך החורבן, 
קוראים  אנחנו  היסורים,       בתוך  העוונות,  בתוך 
בהפטרת 'שוש אשיש' ההפטרה האחרונה של שבעה 
דנחמתא 'כי יום נקם בליבי ושנת גאולי באה' אומרים 
לפומי  גיליתי  לליבי  בליבי  נקם  יום  הקדושים  חז"ל 
החיצונה  ההנהגה  זה  הקב"ה  של  הפה  גיליתי,  לא 
שבה נוהג שכר ועונש וגם כשמצד ההנהגה הזו כלל 
ישראל לא ראויים לגאולה כי זכות אבות תמה עדיין 
יש הנהגה של 'לליבי גיליתי' הלב של הקב"ה ער לכלל 
ישראל, יש ברית אבות שזה קשר בל ינתק בינינו לבין 
כל  בתוך  הזמן  כל  ונמצא  קיים  הזה  והלב  הקב"ה, 
חרון אף, בתוך כל הסתר פנים ויסורים קשים, בתוך 
כל המצבים יש לקב"ה לב ער באהבת כלל ישראל, 
תהיה  החיצונית  ההנהגה  שגם  נזכה  לבוא  ולעתיד 
אלינו  הקב"ה  של  האהבה  אז  אבות,  הברית  מכח 

תהיה בגלוי ובפהרסיא.

לפי זה נראה בעז"ה שזה סוד הענין במאמר שהבאנו 
כנגדו  מתעורר  למטה  שופר  קול  שכשמתעורר 
אז  זעקת הלב,  זה  קול שופר למעלה, השופר שלנו 
מתעוררת הנקודה הפנימית ש'ליבי ער' אל הקב"ה, 
באותו זמן מתעורר קול שופר מלמעלה ההנהגה של 
ברית אבות לא תמה וכך אנחנו זוכים בדין,  לעתיד 
יהיה  אז  הדרו,  במלוא  יתגלה  הזה  המהלך  לבוא 
השופר  של  ההנהגה  לחרותינו'  גדול  בשופר  'תקע 
תהיה בגלוי, אבל בכל שנה ושנה בזמן תקיעת שופר 
עם  שלו  הפנימית  האהבה  את  מעוררים  כשאנחנו 
דבוקים  שאנחנו  מראים  אנחנו  מטה,  של  השופר 
בקב"ה גם בתוך החושך של המעשים, מתעורר גם 

כן כנגדו ההנהגה של 'ליבי ער' של הקב"ה איתנו.

החיד"א בנחל קדומים כותב שהיסוד של רבינו תם 

מרומז בפסוק בסוף התוכחה בפרשת בחוקתי 'ואף 
בגימטריא  זא"ת  אויביהם'  בארץ  בהיותם  זאת  גם 
געלתים  ולא  מאסתים  'לא  אז  גם  תמה,  אבות  זכות 
אלוקיהם,  ה'  אני  כי  איתם  בריתי  ולהפר  לכלותם 
וזכרתי את בריתי אברהם ואת בריתי יצחק ואת בריתי 

יעקב' כי זכות אבות לא תמה.

ומצאנו ליסוד הזה של רבינו תם עוד מקור 'כי ההרים 
ימוש  לא  מאיתך  וחסדי  תמוטינה  והגבעות  ימושו 
זה  ההרים  ה''  מרחמך  אמר  תמוט  לא  שלומי  וברית 
זכות אבות והגבעות זה זכות אמהות כמו שכתוב 'כי 
מראש צורים אראנו ומגבעות אשורנו', גם כשההרים 
ואמהות  אבות  שזכות  תמוטינה  והגבעות  ימושו 
תגמר אבל 'חסדי מאיתך לא ימוש וברית שלומי לא 

תמוט' הברית נשארת קיימת בכל מצב.

התוכחה הכי נוראה ואיומה בתנ"ך
נחזור לפסוק ביחזקאל טז' 'וזכרתי אני את בריתי אותך 
לכל  וכדאי  עולם'  ברית  לך  והקימותי  נעורייך  בימי 
אחד לראות את כל הפרק בפנים, זהו אחד הפרקים 
נוראה  תוכחה  התנ"ך  בכל  ואין  בתנ"ך  הארוכים 
ואיומה לכלל ישראל כמו הפרק הזה, יש מאן דאמר 
בגמרא שאסור לקרוא את ההפטרה הזו בציבור מפני 
כבודה של ירושלים, ונקרא חלק מהפסוקים שכמה 
מהם מוזכרים בהגדה של פסח – הקב"ה ממשיל את 
על  הושלכה  הולדה  שביום  לתינוקת  ישראל  כנסת 
ביום  'ומולדתיך  ושליא  בשפיר  מטונפת  השדה  פני 
הולדת אותך לא כרת שרך ובמים לא רחצת והמלח לא 
המלחת והחתל לא חתלת, לא חסה עליך עין לעשות 
לך אחת מאלה לחמלה עליך ותושלכי אל פני השדה 
בגועל נפשך ביום הולדת אותך' זה היה המצב של כלל 
ישראל במצרים שהיו שקועים במט' שערי טומאה, 
ממשיך  והנפש,  הגוף  מגלות  ומאוסים  מלוכלכים 
'ואעבר עליך ואראך מתבוססת בדמיך ואמר  הפסוק 
לך בדמיך חיי ואמר לך בדמיך חיי, רבבה כצמח השדה 
נתתיך ותרבי ותגדלי ותבואי בעדי עדיים שדים נכונו 
ואראך  עליך  ואעבר  ועריה,  ערם  ואת  צמח  ושערך 
והנה עתך עת דודים' הקב"ה מוציא את כלל ישראל 
כנפי  'ואפרש  לחופה  ראויה  כבר  והכלה  ממצרים 
אותך  בברית  ואבוא  לך  ואשבע  ערותך  ואכסה  עליך 
וכריתת  חופה  כאן  היה  לי'  ותהיי  אלוקים  ה'  נאום 
ברית עם כלל ישראל שהקב"ה לקח אותם מאשפות 
ואסכך  מעליך  דמיך  ואשטוף  במים  'וארחצך  לאשה, 
ואנעלך תחש ואחבשך בשש  בשמן, ואלבישך רקמה 
ידיך  על  צמידים  ואתנה  עדי  ואעדך  משי,  ואכסך 
ורביד על גרונך, ואתן נזם על אפך ועגילים על אזניך 
ועטרת תפארתך בראשך, ותעדי זהב וכסף ומלבושך 
שש ומשי ורקמה סלת ודבש ושמן אכל ותיפי במאד 
ויצא לך שם בגויים ביפייך כי  מאד ותצלחי למלוכה, 
אלוקים'  ה'  נאום  עליך  שמתי  אשר  בהדרי  הוא  כליל 
הקב"ה נתן לכלל ישראל הכל בכל מכל כל, אבל אז 
הגיעה הנפילה 'ותבטחי ביפיך ותזני על שמך ותשפכי 
את תזנותיך על כל עובר לו יהי' ומכאן יש כחמישים 
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פסוקים של תוכחה נוראה על כלל ישראל מה כנסת 
ישראל עשתה עם כל הדברים הטובים שהקב"ה נתן 
להם, את כל השפע שהקב"ה נתן הם ניצלו לעבודה 

זרה וכל שאר עבירות להכעיס את הקב"ה. 

לא יעזור לך כלום! הברית תמיד תנצח!
אני זוכר כשהייתי ילד בן עשר וקראתי פעם ראשונה 
את הפרק הזה ההרגשה היתה שנכנסים לתוך מנהרה 
חשוכה וככל שמתקדמים כך נהיה יותר חשוך ויותר 
והאיומה  הנוראה  התוכחה  כל  מוביל  לאיפוא  חשוך, 
מסדום  גרועים  יותר  היו  ישראל  שכלל  אחרי  הזו? 
נכנס  פתאום  והתועבה  הזימה  כל  אחרי  ועמורה, 
פסוק בלי שום הקדמה והכנה תוך כדי שהקב"ה אומר 
'ועשיתי אותך כאשר עשית אשר בזית אלה להפר ברית' 
אותך  בריתי  את  אני  'וזכרתי  ואומר  הפסוק  ממשיך 
אומר  הקב"ה  עולם'  ברית  לך  והקימותי  נעוריך  בימי 
בסוף  בסוף  דבר  שום  לך  יעזור  לא  ישראל  לכנסת 
איתך  'ואבוא  של  הכח  את  יש  תמיד  תנצח,  הברית 
בברית ותהיי לי' זה יותר חזק מהכל,  זהו הכח הגדול 
של הברית, זה הכח הגדול של קול השופר שלנו ושל 
קול השופר של מעלה, הקב"ה אומר לכנסת ישראל: 
לא יעזור לך כלום בסופו של דבר תמיד הברית תנצח, 
לא צריך בשביל זה שום הקדמות, בתוך כל התוכחה 
הנוראה והאיומה הקב"ה יזכור את הברית והקימותי 

לך ברית עולם.

מה יש ביוסף משיתא יותר מרבי עקיבא וחביריו?
בפרשת תולדות כתוב שכשיעקב בא להתברך מיצחק 
'וירח את ריח בגדיו ויברכהו ויאמר ראה ריח בני כריח 
שדה אשר בירכו ה'' כתוב על זה במדרש הראהו בית 
המקדש בבנינו בחורבנו ובבנינו, בבנינו ראה ריח בני, 
מה  תחרש,  שדה  ציון  שנאמר  השדה  כריח  בחורבנו 
כתוב כאן?  על תחילת הפסוק יש מדרש מפורסם 'וירח 
יוסף  את ריח בגדיו' אל תקרי בגדיו אלא בוגדיו כגון 
משיתא ויקום איש צרורות, שני היהודים האלו הגיעו 
שיהודי  לדמיין  אפשר  שאי  המדרגה  ולשפל  לתהום 
זכו לצאת  ובבת אחת הם  יכול להגיע לכזה שפלות, 
שמים  שם  מקדשי  מגדולי  והיו  גדול  לאור  מאפילה 
במסירות נפש,  מי היה יוסף משיתא? כשנכנסו נכרים 
להיכל הם פיחדו להיכנס לבית המקדש להוציא כלים 
והם חיפשו יהודי בוגד ושפל שיסכים להיכנס ראשון 
שהוא  הראשון  הכלי  את  יקבל  הוא  לזה  ובתמורה 
יוציא, יוסף משיתא נכנס והוציא לעצמו את המנורה 
אבל הרומאים 'אשר פיהם דיבר שוא וימינם ימין שקר' 
אמרו לו שכלי כזה לא מתאים להדיוט ולקחו את זה 
למלך, והם אמרו לו שיכנס עוד פעם ועכשיו מה שהוא 
להיכנס  הסכים  לא  משיתא  ויוסף  שלו,  יהיה  יבחר 
הוא  אבל  וגבעות  הרים  לו  הבטיחו  הם  אופן,  בשום 
נשאר עיקש בסירובו, כשלא עזרו ההבטחות התחילו 
בעינויים ולקחו מסור של נגרים והתחילו לנסר אותו 
לא  מד"א,  לא  אי,  אי  צעק  לא  והוא  איברים  איברים 

לבוראי פעם  דיי שהכעסתי  'לא  אמר  רק  הוא  הצלה, 
אחת אכעיסנו פעם אחרת'? וכך יצאה נשמתו בטהרה,   
יהודי שהגיע לכזה שפל בזמן החורבן שמוכן בשביל 
בצע כסף להיכנס ולקחת את המנורה הטהורה הגיע 
שם  מקדשי  מגדולי  להיות  מדריגה  לכזו  אחת  בבת 
שמים בכל הדורות, ורק כשיצחק אבינו ראה את ריח 
בוגדיו הוא אמר שהוא ראוי לברכה, ולכאורה יש כאן 
מיעקב  שיוצאים  ליצחק  מספיק  לא  האם   – תמיהה 
של  במסרקות  סרקו  אותו  גם  וחביריו?  עקיבא  רבי 
ברזל, ראויה תורה להינתן על ידו, שורש תורה שבעל 
אבינו  יעקב  את  לברך  כדי  מספיק!  לא  זה  אבל  פה, 

צריך לראות את בוגדיו, למה?  

ריח השכינה
יוצא  עקיבא  שרבי  מה   - הזה  היסוד  את  כאן  כתוב 
מיעקב אבינו זה לא ראיה והוכחה על מעלת נשמת 
דבוקה  נשארת  תמיד  הפנימית  שהנקודה  ישראל 
כן  זה  מתי  ער,  ליבי  ישנה  שאני  פי  על  ואף  בקב"ה 
לשאול  שהגיעו  כאלו  רשעים  כשרואים  מתגלה? 
גדול  לאור  מאפילה  יוצאים  הם  אחת  ובבת  תחתית 
התהום  בתוך  היה  כשהוא  שגם  ומגלה  מוכיח  זה 
עדיין היה 'ליבי ער', זה מראה ששורש נשמות ישראל 
יאירו  זה  לפי  בקב"ה,         דבוקים  נשארים  תמיד 
המקדש  בית  'הראהו  הפסוק  סוף  על  המדרש  דברי 
בבנינו בחורבנו ובבנינו' שיטת הרמב"ם שקדושת בית 
המקדש לא בטלה בזמן החורבן וכך נוקטים הפוסקים 
בזמנינו שכניסה למקום המקדש בטומאה זה איסור 
כרת, והרמב"ם מקשה על עצמו מפני מה אני אומר 
בטלה  ומעשרות  תרומות  לענין  הארץ  שקדושת 
כי קדושת המקדש לא  וקדושת המקדש לא בטלה? 
תלויה במקדש אלא בשכינה ששורה במקדש ושכינה 
אינה בטלה לעולם,   ואפשר לפרש על פי דרוש 'וירח 
את ריח בגדיו' הוא ראה איך נראים הבוגדים של כלל 
ישראל ואמר 'ראה ריח בני ריח השדה אשר בירכו ה'' 
ישראל  כלל  של  הריח  בחורבנו,  המקדש  בית  כמו 
הוא כמו של בית המקדש שכשם שבחורבנו קדושתו 
אינה  והשכינה  השכינה  בגלל  קדושתו  כי  בטלה  לא 
בטלה לעולם, כך גם קדושת נשמות ישראל היא בגלל 

השכינה השורה בהם ושכינה אינה בטלה לעולם.

'חפץ בעם ממליכיו'
ראש  לפני  ללמוד  צריכים  שאנחנו  הגדול  היסוד  זה 
השנה שיהודי תמיד נמצא במצב של ליבי ער לקב"ה, 
ושופרות  זכרונות  מלכויות  שאומרים  שבזמן  כתוב 
זוכים  אנחנו  עצומה,  להיות שרויים בשמחה  צריכים 
להמליך את הקב"ה עלינו והקב"ה 'חפץ בעם ממליכיו' 
יש לקב"ה בעולם שמונה מלייארד גויים הודים, סינים, 
רבבות  ריבי  אלפים  אלפי  אלף  ולהבדיל  אמריקאים, 
שכולם  הקודש  וחיות  ואופנים  שרפים  מלאכים  של 
מקבלים עליהם עול מלכות שמים זה מזה, ובכל אופן 
כשמגיע ראש השנה הקב"ה 'חפץ בעם ממליכיו' את 



שיעור א                                                               ראש השנה תשפ"ב                                                 | ו

השנה  בראש  שיושב  פשוט  יהודי  כל  כולל?  זה  מי 
בראש השנה  לזכור שגם  צריך  הקב"ה,   את  וממליך 
הקב"ה נמצא בצד שלנו, הוא רוצה שנזכה בדין, נותן 
סדר  כל  בדין,  שנזכה  כדי  עצות  הרבה  כך  כל  לנו 

התפילה, הכל הכל כדי שנזכה להיכתב לשנה טובה.

הכח של מסירות נפש
השנה  כשראש   - חיזוק  של  אחת  נקודה  עוד  ונזכיר 
חל בשבת לא תוקעים בשופר, והגמרא בראש השנה 
אומרת שכל שנה שלא תוקעים בתחילתה מריעין לה 
בסופה, ותוספות מביאים שהבה"ג כותב שכל זה רק 
אם נמנעו מלתקוע בגלל שאר אונסין אבל אם נמנעו 
מלתקוע בגלל שזה חל בשבת זה לא סימן רע, והמשך 
חכמה בפרשת אמור על הפסוק 'זכרון תרועה' מבאר 
ולא  שנאנס  מי  המצוות  בכל   – נפלאים  דברים  בזה 
שנאנס  מי  בשופר  ולמה  נענש  לא  המצוה  את  קיים 
מה  מלבד  שופר  כי  בסופה?   לה  מריעים  קיים  ולא 
מהשטן,  שמגן  לחולי  סם  גם  זה  עשה  מצות  שזה 
וחולה שלא לקח תרופה מאונס לא נהיה בריא, ולמה 
של  מהותו  כי  אחרת?  זה  בשבת  חל  השנה  כשראש 
עצמו  את  הקריב  שיצחק  העקידה  זכרון  זה  שופר 

הזכות  את  להקריב  מוכנים  היהודים  וכשכל  לקב"ה, 
לא  אחד  שיהודי  בשביל  שופר  תקיעת  של  העצומה 
יכשל בחילול שבת בשוגג אין לך עקידה גדולה מזו, 

הזכות הזו מועילה לא פחות מזכרון העקידה.

ונגיף  המצב  בעקבות  השנה  אמורים?   דברים  במה 
להתפלל  יוכלו  שלא  יהודים  הרבה  יהיו  הקורונה 
בתנאים שהם הורגלו במשך כל השנים, והלב מרגיש 
של  מלכו  לשם  זה  את  עושים  אם  אבל  זה,  לא  שזה 
הזו  הזכות  אחרים,  יהודים  לסכן  לא  בשביל  עולם 
שיהודי מוכן להקריב את המעלות ואת כח התפילה 
זה  ציוויו של מלכו של עולם  שלו בשביל לקיים את 
עומד בשבילו לא פחות מאשר כח התפילה שהיתה 
לו ברב עם ובכל שאר התנאים הרגילים שהיו לו בכל 
השנים,    ועוד הרגשה – בעקבות הסגר שעומד להיות 
ואלפי  מאות  דשמיא  בסייעתא  ימנעו  השנה  בראש 
חילולי שבת ויום טוב של אחינו בית ישראל הרחוקים 
מדרכי ה', ואם כל כלל ישראל מוכנים לותר על הזכות 
של תקיעת שופר בשביל שיהודי אחד לא יעביר את 
ודאי שוה את המחיר שלא נתפלל  ד' אמות,  השופר 
תינוקות  שאלפי  בשביל  הרגילים  במקומות  בדיוק 

שנשבו לא יחללו שבת ויום טוב.

ה' יזכינו שתכלה שנה וקללותיה תחל שנה וברכותיה, שנזכה אנחנו וכל כלל ישראל לשוב בתשובה שלימה 
לפניו, וכולם יזכו לשנה טובה ומתוקה ולכתיבה וחתימה טובה.

   2132817@gmail.com   
050-9127078

להצטרפות לקבלת השיעורים והגליונות:




